
دانشگاه های دنیا، سال هاست در عرصه های پژوهشی و تحقیقاتی 

پیشرفت های زیادی داشته اند و به واسطه این بنیه قدرتمند 

توانسته اند پژوهش های محکم و مستدلی داشته باشند که نتیجه 

آن تولید محصولاتی است که در سطح دنیا مطرح و به لحاظ 

اقتصادی باعث رشد و توسعه کشورها شده اند. تامین نیازهای کشور 

و صادرات گسترده آنها از مهم ترین اهدافی است که به دنبال تولید 

فناوری انتظار می رود بیش از پیش برآورده شود. بنابراین، آنچه باید 

در کشور به دنبال آن باشیم، توجه به پژوهش و پیرو آن فناوری مبتنی 

بر آن است.  در این راستا با مسعود افرند، عضو هیات علمی دانشگاه 

آزاد اسلامی واحد نجف آباد گفت وگویی انجام دادیم. 

مسعود افرند، در سال 93 موفق به اخذ مدرک دکتری در رشته 

مهندسی مکانیک، گرایش تبدیل انرژی شد.  او از آن زمان کارهای 

پژوهشی خود را به صورت حرفه ای آغاز کرد که ماحصل آن، حدود 

200 مقاله ISI است که تاکنون توسط او منتشر شده است. او از 

ابتدای تدریس تاکنون در دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد 

به عنوان عضو هیات علمی مشغول فعالیت است. افرند در سال 95 

به عنوان پژوهشگر برتر دانشکده فنی و مهندسی واحد نجف آباد 

انتخاب شد. در سال 96 نیز پژوهشگر برتر استان اصفهان شد. 

در جشنواره سوم نانوی دانشگاه آزاد اسلامی هم عنوان مقاله برتر 

نانوفیزیک را از آن خود کرد و در جشنواره چهارم نانو هم به عنوان 

پژوهشگر برتر نانو انتخاب شد. افرند سال گذشته هم جزء یک درصد 

دانشمندان ایرانی در پایگاه استنادی علوم جهان اسلام )Isc( شد. 

پژوهش در کشور ما از نظر بسیاری از محققان امری ویترینی و 
هزینه زاست و معتقدند اختصاص بودجه برای آن نتیجه  و سرمایه ای 
به دنبال ندارد. آیا واقعا پژوهش مقوله ای هزینه بر است؟ دنیا به 

این موضوع تا چه اندازه اهمیت می دهد؟
ما یک کشور درحال توسعه هستیم و شاید درست نباشد خود 

را با کشورهای توسعه یافته مقایسه کنیم؛ تقریبا همه کشورهای 

توسعه یافته همین مسیر را طی کرده اند. ما باید از مسیر تولید علم 

و پژوهش عبور کنیم. ابتدا، تولید علم کنیم و پس از آن، صنعت را 

هم با تولید علم همراه کنیم. این مساله دارای نمودار رشد است 

و باید همین الگوریتم را ادامه دهیم. به عنوان مثال، ما در زمینه 

نانوسیالات کار می کنیم. نانوسیالات در دنیا از سال 1995 آغاز 

به کار کرده و کشورهای زیادی روی آن کار می کنند و معتقدند 

هنوز عملیاتی نشده و کارهای علمی هنوز هم باید در این زمینه 

انجام شود. در این میان، برخی حوزه ها در آن به نتیجه رسیده 

و در صنعت نیز از آن استفاده می کنند. داده های ما هم در دنیا 

درحال استفاده است و این مساله مشکلی ندارد و درواقع، این 

مقاله ها منتشر می شوند تا دیگران هم از آن بهره مند شوند. درحال 

حاضر، موضوع رده بندی دانشگاه ها را داریم که اگر دانشگاهی به 

دنبال جذب دانشجوی برتر است، باید رده برتری هم داشته باشد. 

تولید علم و پژوهش نیز جزء پارامترهای رده بندی و امتیازدهی 

به دانشگاه ها محسوب می شود. بنابراین، هرچه دانشگاه اعتبار 

بیشتری داشته باشد، دانشجویان بهتری هم به سمت آن کشیده 

خواهند شد. درواقع، اگر دانشگاه های خوب دنیا دانشجویان 

بهتری به خود جذب می کنند به دلیل رزومه پژوهشی آنهاست 

که البته یکی از پارامترهاست و فضاهای آزمایشگاهی و... هم 

پارامترهای دیگر را شامل می شود. ما هم اکنون در این مرحله قرار 

داریم که باید تولید علم داشته باشیم و علاوه بر آن، اگر ارتباط بین 

صنعت و دانشگاه خود را هم که از قبل وجود داشته، تقویت کنیم، 

مشکلی نخواهیم داشت و خلأهای موجود را هم پر می کنیم. همین 

ویترینی که از امر پژوهش در کشور وجود دارد، بزرگ ترین  انگیزه 

برای پژوهشگران و محققان ایرانی است تا ادامه کار دهند و دلسرد 

نشوند، چراکه ابتدا باید علمی وجود داشته باشد که پیرو آن صنعت 

نیز باعث پیشرفت شود.

هزینه هایی که اغلب برای بخش پژوهش ظاهری هستند به عقیده 
برخی استادان، بیشتر صرف تشریفات این امر می شوند و درنهایت، 
بودجه کمی باقی می ماند که صرف پژوهش شود. از نظر شما این 
امر صحت دارد و آیا حمایت لازم از پژوهش ها صورت می گیرد؟

اگر کسی بخواهد به خاطر مسائل مادی به دنبال پژوهش و تحقیق 

برود، کاملا اشتباه می کند، چراکه در این مسیر خبری از پول نیست 

و حمایتی به آن شکل که باید، از آن صورت نمی گیرد. اگر اینگونه 

بخواهیم حساب کنیم، استاد دانشگاه بودن، کاری مادی نیست و اگر 

بخواهیم به جنبه های مادی آن بسنده کنیم، اصلا نباید پژوهشی از 

طرف ما پژوهشگران و محققان انجام شود. قبول دارم که  انگیزه  کافی 

برای افراد پژوهشگر وجود ندارد و باید در این راه پوست کلفت باشند. 

البته دانشگاه آزاد اسلامی، بخشنامه های خوب و حمایتی ای دارد 

اما دچار بروکراسی است و بسیار زمانبر هستند تا به مرحله عملیاتی 

شدن برسند که کمی کار را دشوار می کند. ما با توجه به حجم بالای 

کارهای پژوهشی، نیازمند یک اداره پژوهشی قوی در دانشگاه آزاد 

اسلامی هستیم و باید مدیریت خوبی در این زمینه صورت گیرد. 

بسیاری از دانشگاه های دنیا مرحله دوم را پشت سر گذاشته  و وارد 
نسل سوم و چهارم و فرآیند تولید فناوری شده اند. آیا کشور ما 

نسل دوم را پشت سر گذاشته یا هنوز درگیر این مرحله هستیم؟
هر دانشگاهی باید بخش های مختلفی داشته باشد، به طوری 

که نباید دانشگاه  را یا به سمت تولید یا به سمت مقاله ببریم و 

هرکسی باید در دانشگاه وظیفه خود را انجام دهد. بنابراین، کنار 

گذاشتن مقاله و کاملا رفتن به سمت صنعت کار اشتباهی است 

که احساس می کنم در برخی دانشگاه ها این مساله شدت گرفته 

است. به عبارتی، برداشتن حمایت ها از یک بخش به عنوان مثال، 

بخش پژوهش و تمرکز روی بخش تولید اشتباه است. دانشگاه 

خوب، دانشگاهی است که در همه زمینه ها سرآمد باشد و به همان 

اندازه که به تولید نیاز داریم، نیازمند پژوهش و تحقیق هم هستیم. 

به عنوان مثال در واحد نجف آباد، از بین تعداد اعضای هیات علمی 

که داریم، بخشی کار تولید علم و بخشی کار فناوری انجام می دهند. 

چند وقت پیش یکی از همکاران از من پرسید شما که مقالات زیادی 

ارائه داده ای، چه مشکلی از صنعت را حل کرده ای؟ این افراد دید 

درستی نسبت به پژوهش ندارند و تصور می کنند همه کارها را باید 

یک نفر یا یک تیم انجام دهد. اما درواقع، این گونه نیست. بعضی 

رشته ها قادر به ارائه مقاله نیستند و در عوض به فناوری می رسند. اگر 

یک دانشگاه، دانشگاهی جامع است، باید در همه موارد دانشگاه 

خوبی باشد و همه معیارهای یک دانشگاه برتربودن را داشته باشد 

که فناوری هم ازجمله اینهاست. 

چقدر به مرزبندی میان پژوهش و فناوری که به ویژه چند سالی است 
در دانشگاه آزاد اسلامی در دستور کار قرار گرفته، اعتقاد دارید؟ آیا 

این کار درستی است که انجام گرفته است؟ 
اصلا اسم معاونت آن یکی است. ما می توانیم بخشی به نام معاونت 

تولید علم و یک معاونت فناوری داشته باشیم. البته این مرزبندی چیز 

بدی هم نیست به شرط اینکه ارتباط بین آنها برقرار باشد. بنابراین، 

در عین اینکه هرکدام از آنها وظایف جداگانه ای دارند، باید با هم 

تعامل هم داشته باشند. بسیاری از دانشجویان ما در مقاطع دکتری 

در خارج از کشور تحصیل می کنند و عده ای از آنها ماندگار می شوند 

و عده ای هم به کشور برمی گردند. آنها به طور قطع به واسطه کار 

پژوهشی می توانند چنین موقعیتی به دست بیاورند نه به واسطه کار 

فناوری. ما نمی توانیم برای همه دانشجویان تصمیم گیری کنیم. یک 

دانشجو از ابتدا این هدف را داشته که در خارج از کشور تحصیل 

کند؛ چنین دانشجویی با هدف تولید علم وارد دانشگاه می شود تا 

رزومه خوبی برای رفتن داشته باشد. به عنوان مثال، دانشگاه آزاد 

اسلامی به دنبال جذب دانشجویان خوب است و یکی از راه های 

جذب این است که دانشجو بداند وقتی وارد دانشگاهی می شود، 

با دست پر از آن خارج می شود و به عبارتی، هم دیدگاه فناوری و هم 

دیدگاه تولید علم داشته باشد و اصلا ایرادی ندارد که یک دانشجو 

همه اینها را در کنار هم داشته باشد. ما نباید دانشجو را برای تولید 

مقاله زیاد مواخذه کنیم. 

آیا لزومی دارد هر پژوهشی تبدیل به فناوری شود؟ 
نویسنده های کتاب های درسی ما دانشمند و علمی نویس هستند و 

ممکن است حتی یک بار هم وارد آزمایشگاه یا کارگاه نشده باشند. 

به هر حال، هر فناوری به علم نیاز دارد. حال اگر بتواند علم را به 

فناوری تبدیل کند که عالی است اما سال ها بعد ممکن است از 

نتایج این علم و پژوهش ها در فناوری استفاده شود. ما شاید برای 

برخی کارهای علمی ای که انجام می دهیم ارزشی قائل نباشیم 

اما در دنیا فعالیت هایی روی آنها صورت می گیرد. میزان استنادها 

به مقالات دانشمندان، میزان موثربودن یک کار علمی است. نه 

پژوهش و نه فناوری، هیچ کدام مطلق نیستند و می توان گفت لازم 

نیست هر کار پژوهشی حتما به فناوری تبدیل شود اما اگر بتوان 

پژوهشی را تبدیل به فناوری کرد، ایده آل است. 

چقدر به مرجعیت بخشی به ژورنال های خارجی و به ویژه ISI اعتقاد 
دارید؟ آیا افزایش حجم مقالات ISI به نفع یا ضرر کشور تمام 

می شود یا خیر؟
به اعتقاد من ارائه مقالات ISI کار دشواری نیست و با یک راهنمایی 

ساده به راحتی می توانند این کار را انجام دهند. یک سری از شغل ها 

در دانشگاه آزاد اسلامی با توجه به فضا و تعداد دانشجویی که داریم، 

حذف شده اند. یکی از اهداف دکتری این است که دانشجوی آن 

بتواند مقاله ای قابل دفاع ارائه دهد. ما حتی می توانیم از کارمندان 

و استادان در ساعت های غیرموظفی شان استفاده کنیم تا به 

دانشجویان مشاوره دهند. در دانشگاه ها، مشاوره های روانی و ازدواج 

داریم و لازم است این گونه مشاوره هم داشته باشیم تا دانشجو وقت 

و عمرش را از دست ندهد. در دانشگاه های خارجی، مراکزی دارند 

که مقاله را برای دانشجو ویرایش می کند که هم پوشانی به وجود 

نیاید. در سیستم دانشگاه های داخلی معمولا این گونه است که 

لزوم بررسی هم پوشانی مقالات برعهده دانشجو قرار داده شده، در 

صورتی که بخشی باید مسئول بررسی این مساله باشد. این مراکز 

که در دنیا وجود دارند مانع بروز مشکلات اعتباری برای دانشگاه 

و استادان می شوند و باید چنین مرکزی با عنوان اداره ساماندهی 

 ISI پژوهشی وجود داشته باشد. از طرف دیگر، طلب کردن مقاله

از دانشجویان هم به امری عادی در دانشگاه ها تبدیل شده و دیگر 

کسی دلیل آن را جویا نمی شود و دانشجو خود را موظف می داند 

وقتی به مرحله ای رسید، تعداد مشخص شده ای مقاله ISI ارائه دهد. 

از طرفی، تمرکز روی ارائه مقاله های ISI، محققان ما را از تولید 
فناوری دور می کند. 

قـرار نیسـت کسـی کـه وارد دانشـگاه می شـود تا کار علمـی انجام 

دهـد، تولیـد را کنـار بگـذارد. مـا متاسـفانه تصور می کنیـم این دو 

بخش از هم متمایز هستند که اصلا این طور نیست. یک دانشجو 

بایـد تمام وقـت درس بخوانـد اما نوشـتن به عنـوان مثال یک مقاله 

ISI آنقـدر زمـان از محقـق نمی گیـرد کـه دیگـر زمانـی بـرای تولید 

فناوری در اختیار نداشـته باشـد و این به شـرطی حاصل می شـود 

که مسـیر حرکت درسـت انتخاب شـده باشد. 

برخی مدیران صنعتی بر این باورند بعضی از مقالاتی که در 
ژورنال های خارجی منتشر می شوند، فراملی بوده و راه حل های 
ارائه شده قابل استفاده در داخل کشور و عملیاتی نیستند. این 

امر صحت دارد؟ 
این درست است که برخی مقاله های ارائه شده در ژورنال های 

خارجی در کشور عملیاتی نمی شوند. به هر حال، در کشور مسائل 

مختلفی داریم که ممکن است کمتر به این بخش توجه کنیم. یکی 

از این موارد بحث تحریم هاست. گاهی دستگاهی مورد نیاز است 

که باید از خارج از کشور تهیه شود تا تولید با کمک آن انجام شود. 

به عنوان مثال، یک کارخانه  تلویزیون سازی هم نیاز به ربات هایی 

دارد که باید آنها را از خارج کشور وارد کرد. درواقع بخشی از هر 

تولیدی، به خارج از کشور برمی گردد. ما اگر بخواهیم این گونه فکر 

کنیم، بخشی از کارهایی که می خواهیم انجام دهیم همگی فراملی 

هستند و حتی باید بخشی از قطعات خودروی ملی را هم از خارج 

از کشور تامین کنیم. معتقدم باید دیدمان را عوض کنیم. مشکل 

اساسی ما اینجاست که وقتی یک فرد تحصیلکرده وارد محیط کار 

می شود، کوبیده می شود و معتقدند کار بیرون با دانشگاه متفاوت 

است. در صورتی که شیب ترقی در یک فرد تحصیلکرده، بسیار 

بیشتر از فردی است که در آن زمینه اطلاعات علمی ندارد. بحث 

ما در اینجا، اعتمادسازی است که باید دیدمان را نسبت به این 

قضیه مثبت کنیم و اگر بروکراسی ها وجود نداشته باشد، مشکل 

برطرف می شود. البته همه کشورها مانند کشورهای پیشرفته هم 

محدودیت هایی دارند و حتی گاهی واردکننده برخی محصولات 

هستند. واردات بد نیست اما در کنار آن، تکنولوژی هم می تواند 

به تولید کمک کند.

خودتان هم مقالاتی داشتید که امکان تولید آن در داخل کشور 
وجود نداشته باشد؟

بله. به طور قطع بین 200 مقاله ای که تاکنون داشته ام، مقاله هایی 

هم پیدا می شود که در ایران وجود نداشته باشد اما بیشتر کارهای 

ما آزمایشگاهی و قابل انجام در داخل کشور بوده اند. 

چه تعداد از مقالات تان را توانسته اید تجاری سازی کنید یا به 
مرحله عملیاتی برسانید؟

باز هم تاکید می کنم بخش ارتباط با صنعت و دانشگاه خوب کار 

می کند اما فکر می کنم یکی از وظایف ارتباط با صنعت این است 

که در دانشگاه به دنبال پروژه هایی باشد که قابلیت تجاری سازی 

داشته باشد. این دقیقا سوالی است که ارتباط با صنعت دانشگاه 

باید از ما بپرسد ولی متاسفانه یک بار هم از ما پرسیده نشده است. 

تا جایی که تحقیق و پژوهش را معرفی کنم، برعهده من محقق 

است اما از آنجا به بعد دیگر وظیفه من نیست. من تا جایی دانشجو 

را پرورش می دهم و از جایی به بعد وظیفه ارتباط با صنعت و دانشگاه 

است که کار را ادامه دهد. ما در بسیاری از موارد خلأ داریم که اگر 

بتوانیم آن را پر کنیم خیلی خوب است. ما نباید به یک سمت متمرکز 

شویم. ارتباط با صنعت این نیست که مدام از بیرون دانشگاه پروژه 

بگیریم بلکه این است که پروژه ای را که داریم با معرفی به شرکت ها 

و کارخانه ها، به آنها ارائه دهیم تا آنها را بشناسند. حتی مقالاتی که 

ارائه می شوند باید آنالیز اقتصادی شوند تا سودآور بودن محصولی 

که قرار است تولید شود، مورد ارزیابی قرار گیرد. برخی مقالات من 

چهار بار داوری شده و در این مدت علم من آنقدر در این مورد زیاد 

شده که در دوران تحصیل به این حد نرسیده است. بنابراین، ارائه 

مقاله حتی به ارتقای علم فرد هم کمک می کند و پاسخگوی سوالات 

افراد مختلف هم هست. 

هرساله بودجه ای دولتی برای پژوهشگاه ها و پژوهشکده ها تعیین 
می شود. اما در این میان، از قرار معلوم رانت های پژوهشی اتفاق 
می افتد که برخی پژوهشگاه ها به این بودجه دسترسی پیدا نمی کنند. 

این مساله را قبول دارید؟
 تجربه شخصی من نشان داده هر جا بودجه بدون هدف داده 

شده، از بین رفته است. این مساله منحصر به ایران هم نیست و 

حتی در کشورهای خارجی هم اینگونه است. به عنوان مثال، اگر 

در کشور آلمان بخواهید پروژه ای انجام دهید، ابتدا از شما پروپوزال 

می خواهند. بعد از داوری، بودجه ای به آن تعلق می گیرد. در ایران 

هم تا حدی به همین شکل است اما سختگیری هایی که باید وجود 

داشته باشد، اعمال نمی شود. من به شخصه تاکنون هیچ بودجه ای 

از برخی از این پژوهشکده ها دریافت نکرده ام، در صورتی که خروجی 

و تاثیرگذاری کار من بیشتر از کار این قبیل پژوهشکده ها بوده است. 

موضوعی که اهمیت دارد، توزیع درست بودجه است که احتمالا به 

درستی و عادلانه انجام نمی شود. به نظر من باید سختگیری های 

زیادی در این زمینه صورت گیرد به ویژه با شرایط بودجه ای که داریم، 

بودجه ها نباید به این سادگی توزیع شوند. 

بودجه هــا در پژوهشــکده ها و پژوهشــگاه ها صــرف چــه 
ــوند؟ ــی می ش چیزهای

به طور قطع اگر این بودجه ها به درستی هزینه می شد، این مشکلات 

ایجاد نمی شد و اینجاست که وقتی بودجه ای صرف کارهای 

پژوهشی و تحقیقاتی دانشجویان و محققان نمی شود،  انگیزه کار از 

آنها گرفته می شود. ما باید  انگیزه هایی را برای دانشجویان مان ایجاد 

کنیم تا وارد کارهای پژوهشی شوند. وقتی شیرینی امر پژوهش را 

بچشند، خود به خود اگر پیشنهاد دیگری در زمینه تولید در دانشگاه 

به آنها داده شود، آن را هم پیگیری می کنند. جشنواره هایی مانند 

فرهیختگان که در سال های اخیر برگزار می شوند،  انگیزه های 

خوبی برای دیده شدن هستند و حتی می توان در آن موضوعاتی 

را برای برخی مقامات مسئول بیان کرد. اما تا زمانی که اینها نباشد، 

 انگیزه ای برای افراد وجود ندارد. این قبیل فرهیختگان با تقدیرهایی 

که از آنها صورت می گیرد،  انگیزه ای برای کار پیدا می کنند.
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ساختبتنازباکتری
پژوهشگران دانشگاه کلرادو 

کمک  با  اخیرا  آمریکا  بولدر 

باکتری ها موفق به توسعه بتن 

شده اند.  به گزارش ایسنا، بتن از 

پرکاربردترین مصالح ساختمانی 

است. ویژگی اصلی بتن، ارزان 

بودن و در دسترس بودن مواد 

اولیه آن است. همچنین می توان عنوان کرد تولید انواع بتن با استفاده از حرارت، 

بخار، اتوکلاو، تخلیه هوا، فشار هیدرولیکی ویبره و قالب انجام می گیرد. بتن 

محصولی است که از مخلوط آب با سیمان آبی و سنگ دانه های مختلف، در 

اثر واکنش آب با سیمان در شرایط محیطی خاصی حاصل می شود و دارای 

ویژگی های خاص است. در دسترس بودن مصالح آن، دوام نسبتا زیاد و نیاز به 

ساخت وسازهای فراوان سازه های بتنی چون ساختمان ها، سازه ها، سدها، پل ها، 

تونل ها و راه ها، این ماده را بسیار پرمصرف کرده  است. پژوهشگران با استفاده از 

نوعی باکتری به نام »Synechococcus« موفق به توسعه بتن در اشکال مختلف 

شده اند. آنها، باکتری ها را با ژلاتین، ماسه و مواد مغذی در یک مخلوط مایع ترکیب 

کردند، سپس این ترکیب را در قالب گذاشته و آنها را در مجاورت گرما و نور خورشید 

قرار دادند که این موضوع سبب شد باکتری ها در فرآیندی شبیه تشکیل صدف 

در اقیانوس، کریستال های کربنات کلسیم در اطراف ذرات ماسه تولید کنند. پس 

از خنک شدن این ترکیب، ژلاتین باعث تبدیل این ترکیب از حالت مایع به حالت 

جامد و ژل مانند شد. سپس پژوهشگران برای محکم ترشدن ترکیب و خارج شدن 

آن از حالت ژل مانند آب، آن را به طور کامل گرفتند. 

توسعهاولینلنزهوشمندواقعیتافزودهجهان
یک شرکت آمریکایی لنزهای 

که  داده  توسعه  هوشمندی 

کاربران توسط آن می توانند تنها 

با نگاه کردن به هر گوشه محیطی 

که هستند، منوی  آن را فعال 

کنند و به راحتی پیام هایشان و 

وضعیت آب و هوا را چک کنند.  

به گزارش ایسنا، این شرکت لنزهای مذکور را نخستین لنزهای هوشمند جهان 

نامیده است؛ چراکه تنها با حرکت چشم افراد منوی  آن فعال می شود و افراد 

می توانند توسط آن کارهایی نظیر چک کردن پیام هایشان یا جست وجو در 

اینترنت را انجام دهند. یک صفحه نمایش کوچک در گوشه لنز Mojo تعبیه 

شده که کاربر برای فعال کردن باید لحظه ای به گوشه مکانی که در آن درحال 

حرکت است، نگاه کند. این بدان معناست کاربرانی که پیام دریافت می کنند، 

مجبور نیستند تلفن خود را از جیب یا کیف خود بیرون بیاورند تا آن را بخوانند 

بلکه می توانند با لنزهای خود به راحتی پیام ها را مشاهده کنند. این لنزها 

قابل اتصال به اینترنت نیز هستند؛ به این معنا که کاربران می توانند تقریبا سریعا 

به هر اطلاعاتی که نیاز دارند، دست یابند؛ برای مثال آنها در حال قدم زدن در 

خیابان هستند و دل شان می خواهد نزدیک ترین رستوران سوشی آن مکان 

را پیدا کنند که با اتصال به اینترنت لنز به راحتی این کار قابل انجام است. 

لنزهای مذکور مجهز به چند میکروالکترونیک و متراکم ترین میکرونمایشگر در 

جهان است که طبق گفته ها دارای وضوح 1۴هزار پیکسل در هر اینچ است 

و برای نمایش اطلاعات به کاربر از آن استفاده می کند. 
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 آگهی مناقصه
دانشگاه آزاد اسلامی و احد قم به استناد مجوز شماره 25 مورخ 1398/09/18 

كمیسیون معاملات استان قم در نظر دارد تهیه مواد اولیه، طبخ و توزیع غذای 

دانشگاه را از طریق مناقصه به اشخاص حقوقی واجد شرایط واگذار نماید.

مهلتمراجعه،خریدوتحویلاسنادمناقصه: از تاریخ درج آگهی به مدت 

10 روز كاری )روزهای شنبه تا چهارشنبه، 8 صبح لغایت 16 عصر( 

مداركلازمجهتخریداسنادمناقصه: مراجعه حضوری با اسناد هویتی 

)كارت ملی یا شناسنامه و كپی آن، معرفی نامه از سوی شركت( و واریز 

1.000.000 ریال )یكصد هزار تومان( بابت خرید اسناد به حساب سیبای 

ملی به شماره 010560۴588006 )فیش سه برگی( و ارائه اصل رسید به 

دفتر كمیسیون معاملات. )غیر قابل استرداد(

میزانسپردهتضمینمناقصه: مبلغ ۴00.000.000 ریال )چهل میلیون 

تومان( به صورت ضمانت نامه بانكی با اعتبار حداقل سه ماهه و یا واریز نقدی 

به حساب سیبای ملی بشماره 010560۴588006 )فیش سه برگی(

محلدریافتاسناد: قم، بلوار الغدیر، ابتدای شهرك پردیسان، بلوار دانشگاه، 

مجتمع دانشگاه آزاد اسلامی قم، ساختمان مركزی، طبقه همكف، دفتر 

كمیسیون معاملات، تلفن: 02532808080 داخلی 1۴2 و 103

محـلتحویـلاسـناد:بـه دفتـر مدیریـت حراسـت دانشـگاه )آدرس فـوق( 

و دریافـت رسـید. هزینـه درج آگهـی عهـده برنـده مناقصـه بـوده و همچنین 

دانشـگاه در رد یـا قبـول پیشـنهادات مختـار اسـت.

 تلفنتماس: 02532808080 داخلی 1۴2

ادارهكلروابطعمومیدانشگاهآزاداسلامیواحدقم

 آگهی مناقصه
دانشـگاه آزاد اسـلامی واحـد رودهـن در نظـر دارد خریـد، نصـب و 

راه اندازی دو دسـتگاه آسانسـور سـاختمان آموزشـی )موسـوم به طرح 

1126( خـود را از طریـق مناقصـه عمومـی بـا شـرایط مشـروحه زیـر به 

شـرکت های واجـد صلاحیـت واگذارنمایـد.

1- محل دریافت اسناد مناقصه: رودهن، سه راهی مهرآباد، مجتمع 

دانشگاهی ساختمان اداری، قسمت مدیریت امور اداری.

2- واریز مبلغ 500/000 ریال به شماره حساب 0105820582001 

نزد بانک ملی شعبه دانشگاه به نام دانشگاه بابت خرید اسناد مناقصه.

3- مهلت تحویل اسناد و تسلیم پیشنهاد 10 روز ازتاریخ درج آگهی می باشد.

۴- ارائه ضمانت نامه معتبر شرکت در مناقصه به مبلغ 300/000/000 

ریال سیصد میلیون ریال در وجه دانشگاه آزاد اسلامی واحد رودهن.

5- هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

و تکالیف دستگاه  به منزله قبول اختیارات  6- شرکت درمناقصه 

مناقصه گذار می باشد.

7- دانشگاه در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها یا تمامی آنها مختار است.

8- کلیه پیشنهادهای مبهم و مشروط و فاقد ضمانت نامه مردود 

خواهد بود.

9 - سایر شرایط در اسناد مناقصه درج گردیده است. برای کسب اطلاع 

بیشتر با شماره 02176507671 تماس حاصل نموده و یا به سایت 

www.riau.ac.ir مراجعه نمایید.

دانشگاهآزاداسلامیواحدرودهن

نوبت دوم
نوبت دوم

I S I بیشتر مقالات
نگاه حل مساله ندارند
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